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– Ró?norodno?? jest dobra w samorz?dzie. Potrzebujemy rozmów i konkretnych, czasami
odwa?nych decyzji – mówi Burmistrz Miasta M?awa S?awomir Kowalewski w wywiadzie z okazji
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30-lecia samorz?du terytorialnego w Polsce. Rozmawiamy z nim m.in. o wspó?pracy z miejskimi
radnymi, ideach miasta jako wspólnego domu i wspólnego dobra oraz samorz?dowych
marzeniach dla M?awy.

 
MAGDALENA GRZYWACZ: Obj?? Pan urz?d Burmistrza Miasta M?awa w grudniu 2006 roku,
prawie 14 lat temu. Jest Pan najd?u?ej sprawuj?cym ten urz?d w M?awie. Co ceni Pan sobie w
samorz?dzie?

S?AWOMIR KOWALEWSKI: Ceni? to, ?e wspólnie z mieszka?cami mo?emy decydowa? o przysz?o?ci
naszego kochanego miasta. Urodzili?my si? tutaj, wiele osób zamieszka?o w M?awie pó?niej, w ró?nym
wieku, ale tworzymy wspólnot? i to jest bardzo wa?ne. Na okoliczno?? 30-lecia samorz?du w nowej,
odrodzonej Polsce warto podkre?la?, ?e to my – mieszka?cy decydujemy o tym, kto b?dzie burmistrzem,
kto b?dzie radnym – osob?, która b?dzie nas reprezentowa?a i wspó?decydowa?a o tym, co w mie?cie
b?dzie si? dzia?o. To jest istota samorz?du. Mimo up?ywu tych 30 lat, w tym 14 mojego bycia
burmistrzem, zauwa?am, ?e jeszcze nie wszyscy rozumiej? ide? samorz?du. Nie powinni?my robi?
podzia?ów na „my” i „oni”, wszyscy jeste?my MY. Czasami „prostuj?” ludzi, z którymi rozmawiam, gdy
mówi?, ?e „Wy co? tam zdecydowali?cie”. Wspólnie podj?li?my decyzj?. Burmistrz jest wykonawc? woli
Rady Miasta M?awa, jestem zobowi?zany do wykonania uchwa? i robi? to najlepiej, jak potrafi?. Ta moja
czwarta kadencja, to pok?adane we mnie nadzieje, ogromne zaufanie i ocena tego, co zrobi?em we
wcze?niejszych kadencjach. Chc? sprosta? oczekiwaniom mieszka?ców, ale tak?e doda? co? od siebie.
Tych innowacji wprowadzili?my od kilkunastu lat sporo. Mo?na te? powiedzie?, ?e M?awa od zawsze jest
tak z przodu, przed wszystkimi, teraz tylko kontynuujemy t? zasad?.

Przez ostatnie lata promuje Pan ide? samorz?dno?ci i wspólnej w?asno?ci. Organizuje Pan
kampanie spo?eczne, mówi o dobru wspólnym. Ma to sens?

Osób ?wiadomych przybywa, co mnie cieszy, ale nie zaprzestaj? mówi? o tym, ?e miasto, przestrze?
publiczna – jest naszym wspólnym dobrem. „Przestrze? publiczna”, to by? mo?e trudny, abstrakcyjny
termin, ale gdy pomy?limy o drogach, parkach, jednostkach kultury, o placach zabaw, si?owniach,
boiskach, o koszach ulicznych, znakach stoj?cych przy drogach i ?awkach, to mo?emy jasno okre?li?
nasze wspólne dobro. Je?li kto? dewastuje je, niszczy, to niszczy co?, co nale?y do nas, do wspólnoty
mieszka?ców M?awy. Powinni?my reagowa?, cho? mo?e by? to czasem niebezpieczne i trudne. Na
szcz??cie mamy te? kamery monitoringu wizyjnego i odwa?nych ludzi, którzy podejmuj? interwencj? lub
rejestruj? tego typu zachowania, a nast?pnie zg?aszaj? policji. Funkcjonariusze skutecznie ustalaj?
sprawców, których nast?pnie poci?gamy do odpowiedzialno?ci. Je?li co? zostaje zniszczone w
przestrzeni miejskiej, to my musimy ponosi? koszty zwi?zane z napraw? i wszyscy ponosimy strat?.

Czy czuje Pan wsparcie organu stanowi?cego – Rady Miasta M?awa, w realizacji planów
zwi?zanych ze sprawnym zarz?dzaniem miastem?

To moja czwarta kadencja. Wspó?pracowa?em z wieloma przewodnicz?cymi Rad Miasta M?awa, ale i z
radnymi – w ka?dej radzie by?o ich 21. Ceni? t? wspó?prac?. Oczywi?cie przez 14 lat wiele si?
nauczy?em, m.in. tego jak rozmawia? i jak wspó?pracowa? z radnymi. Pocz?tki mia?em trudne. Tego nie
ukrywam i tym bardziej ceni? radnych pierwszej kadencji, ?e dali mi szans?. Byli subtelni, kieruj?c do
mnie swoje uwagi – serdecznie tym ludziom dzi?kuj?. Wszystkich przewodnicz?cych rady doskonale
pami?tam, jestem wdzi?czny, ?e mog?em tak blisko z nimi wspó?pracowa?, pomaga? radzie tak, jak
potrafi?em. Podkre?lam, ?e wci?? si? ucz?. Mam nadziej?, ?e wszyscy mamy dobre wspomnienia i
poczucie, ?e przys?u?yli?my si? naszemu miastu najlepiej, jak by?o to mo?liwe. Widzia?em u radnych
ogromne zaanga?owanie. Nawet je?li ró?nili?my si? w pogl?dach, prezentuj?c pomys?y, to ka?dy by?
bardzo zaanga?owany – za to dzi?kuj?. A ró?norodno?? jest dobra w samorz?dzie. Potrzebujemy
rozmów i konkretnych, czasami odwa?nych decyzji.

Czy ma Pan samorz?dowe marzenie dla M?awy?



Wci?? nam potrzeba ogromnej odpowiedzialno?ci i pracy nad tym, aby u?wiadamia?, ?e M?awa to nasz
wspólny dom, który budujemy. W zwi?zku z tym, je?li jest jaki? przetarg – nawi?zuj? np. do przetargu na
odbiór odpadów – to musimy mie? ?wiadomo??, ?e nasze ?ycie i dzia?anie wi??e si? z kosztami.
Wszyscy solidarnie je ponosimy, dbaj?c o poprawne funkcjonowanie systemu. Dzielimy si? wydatkami
sprawiedliwie, po równo. Mam marzenie, aby nie by?o w?ród nas osób, które nadwyr??aj? nasze
zaufanie, za które musimy ponosi? dodatkowe koszty. To przykre, gdy widz?, ?e osoby samotne, starsze,
w pierwszej kolejno?ci wydaj? pieni?dze ze swojej skromnej emerytury na op?acenie zobowi?za?, a
niektórzy – niestety – mijaj? si? z prawd?, unikaj?c kosztów, które s? zobowi?zani ponosi?. Na bud?et
miasta sk?adamy si? wspólnie. Wszyscy ponosimy wydatki, których kto? unika.

Czego Pan ?yczy samorz?dowcom z okazji 30. rocznicy uchwalenia ustawy o samorz?dzie
terytorialnym?

?ycz? samorz?dowcom przede wszystkim dobrych ludzi wokó? siebie. Dobrych, m?drych, rozwa?nych, i
odpowiedzialnych radnych. Aby zarz?dza? dobrze miastem lub gmin?, trzeba by? cz?owiekiem
odwa?nym, przewiduj?cym rezultat podejmowanych decyzji lub zaniecha? za miesi?c, rok, za pi?? lub
dziesi?? lat. Kadencja trwa okre?lony czas, teraz pi?? lat, ale pami?tajmy o tym, ?e ?ycie nie ko?czy si?
wraz z up?ywem kadencji. Miasta funkcjonuj?. Samorz?dowcom i mieszka?com z okazji ?wi?ta naszej
lokalnej demokracji ?ycz? dobrej wspó?pracy, zaufania wyborców, wizji, odwagi i determinacji.

Dzi?kuj?.
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